
سخنگوی دولت:

ناترازی برق حاصل یک روز و دو روز نیست
حدود ۲۰ هزار مگاوات ناترازی داریم

سخنگوی دولت در شانزدهمین نشست خبری هفتگی 
خود که در منطقه آزاد انزلی برگزار شد، درباره سرانجام 
برنامه دولت برای رفع فیلترینگ، اظهار داشت: همکار  
بسیار خوبی بین سران قوا هست و جا دارد از تدبیر رهبر 
انقلاب برای، برگزاری جلسه سران قوا تشکر ویژه داشته 
باشیم. فاطمه مهاجرانی گفت: معاون اول رئیس جمهور 
نیز اعلام کردند که تصمیم سازان و تصمیم گیران به این 
نتیجه رسیده اند که مسدودسازی یا به عبارتی فیلترینگ 
باید برداشته شود و امیدواریم که با همکاری خوبی که بین 
سران قوا وجود دارد، شاهد رفع چنین محدودیت هایی 
باشیم. سخنگوی دولت درباره مشکلات ناشی از قطعی 
برق، افزود: ما با ناترازی حدود ۲۰ هزار مگاواتی مواجه 
هستیم و این ناترازی حاصل یک روز و دو روز نیست. این 
ناترازی ناشی از سال ها عدم سرمایه گذاری از یک سو و 
گسترش شبکه های توزیع از سوی دیگر و همچنین افزایش 
مصرف است و لذا بدیهی است که در چنین شرایطی، 
جریان عرضه و تقاضا ما را با ناترازی مواجه خواهد کرد. وی 
افزود: انگشت اتهام را به سمت کسی معطوف نمی کنم، 
ترجیح می دهم با رویکرد علمی و با زبان علمی صحبت 
که جریان عرضه و تقاضای برق نشان  کنیم و بگوییم 
می دهد ناترازی خلق خواهد شد. مسلما در راستای 
معظم  مقام  که  سال هاست  تولید،  ظرفیت  نگهداری 
رهبری سال را مزین به نام »اقتصاد و تولید« می فرمایند. 
گر در زمستان گاز را و در تابستان برق را برای صنایع  مسلما ا
قطع کنیم، چیزی به نام تولید و حمایت وجود نخواهد 
کرد: رویکرد دولت در چنین  کید  داشت. مهاجرانی تا
که همه با هم از این وضعیت عبور  شرایطی این است 
کنیم. به جای اینکه قطع برق را صرفا به صنایع تحمیل 
کنیم، بخشی از قطع برق به مصرف خانگی معطوف شده 
کید می کنم که می دانیم این شرایط  است. در عین حال، تأ
برای مردم مشکل زا است، اما باید با هم از این وضعیت 
عبور کنیم. سخنگوی دولت تصریح کرد: مشکل به جای 
گذاشته شده و  ک  اینکه پنهان شود، با مردم به اشترا
امیدوار هستیم که با همراهی همگان و پیوستن به پویش 
۲۵ درجه و همچنین تمرکز دولت بر راهبردهای تولید 
انرژی های جدید، مانند انرژی های خورشیدی، بتوانیم 
از این شرایط سخت عبور کنیم. مهاجرانی درباره برنامه 
دولت در خصوص نظارت بر بانک ها در جهت تخصیص 
مناسب اعتبارات، گفت: یکی از راه های تأمین مالی برای 
تولید، حمایت بانک هاست و در کشور ما حجم زیادی از 
تأمین مالی از طریق بانک ها صورت می گیرد. لذا اقدامات 
بانک ها در این زمینه با هماهنگی وزارت امور اقتصادی و 
دارایی انجام می شود و بانک مرکزی نیز با هم هماهنگ 
هستند. وی درخصوص عدم تصمیم گیری دولت درباره 
موضوعاتی نظیر قطع برق یا تغییر ساعات کاری عنوان 
کرد: دولت در این زمینه تصمیم خود را گرفت به موقع 
اقدام کرد و لایحه ای دوفوریتی به مجلس ارسال کرد که 
گزیر  متاسفانه رای نیاورد لذا تغییر ساعت کاری، امری نا
۶ صبح  برای ما است و تمایلی به تغییر آن به ساعت 
که می دانم این موضوع نیز در سوال شما  نداشتیم؛ چرا
ح است. بنابراین، این اقدام از روی اجبار صورت  مطر
گرفته است. سخنگوی دولت در مورد ناترازی ها اظهار 
کرد: باید گفت که این موضوع، واقعیتی بسیار ناخوشایند 
است که با آن روبه رو هستیم و متاسفانه باید بپذیریم، هر 
چه زمان می گذرد، این واقعیت ناخوشایند بزرگتر می شود 
و به طورمداوم در حال رشد است به همین دلیل، دولت 
بر توسعه انرژی های خورشیدی تمرکز کرده و به شدت 
در تلاش برای کنترل میزان مصرف در بخش های دولتی 
که طبق  است. مهاجرانی ادامه داد: لازم به ذکر است 
، پس از نصب انرژی خورشیدی، برق  دستور رئیس جمهور
واحدهای عمومی و دولتی قطع خواهد شد به این جهت 
که برای این موضوع بازه زمانی مشخصی در نظر گرفته شده 
و این دستور اجرایی خواهد شد. مداوم در حال رشد است 
به همین دلیل، دولت بر توسعه انرژی های خورشیدی 
تمرکز کرده و به شدت در تلاش برای کنترل میزان مصرف 
در بخش های دولتی است. سخنگوی دولت درباره توسعه 
دریامحور در استان های شمالی کشور بیان کرد: موقعیت 
ویژه کشور ایران، یعنی اتصال به دریای خزر از شمال و 
آب های آزاد از جنوب، بسیار حائز اهمیت است. این 
موقعیت، لزوم گسترش کریدورها، به ویژه در حوزه اقتصاد 
دریامحور را ایجاب می کند. مهاجرانی افزود: بر این اساس، 
ارتقای موقعیت بنادر امیرآباد در شمال، بندر امام خمینی 
و بندر شهید رجایی در جنوب در دستور کار قرار دارد. 
همچنین، توجه ویژه به مناطق آزادی نظیر منطقه آزاد 
کنون در آن قرار داریم و بهره گیری از ظرفیت های  انزلی، که ا
موجود، به منظور ارتقای این سه بندر به سطح بنادر 
جهانی، از اهداف اصلی است. وی تصریح کرد: در راستای 
گسترش دیپلماسی اقتصادی و تمرکز بر اقتصاد آب های 
آزاد، دولت استفاده از ظرفیت دریا و همسایگان دریایی را در 
، ایجاد  اولویت قرار می دهد با توجه به امکان حمل و نقل بار
و تقویت بنادر خشک به منظور تولید اقتصادی، در دستور 
کار قرار خواهد گرفت. وی در خصوص برخی درخواست ها 
برای ساماندهی وضعیت بانک ها و احتمال انحلال یک 
بانک خصوصی، گفت: بانک ها به عنوان یکی از نهادهای 
مالی که باید مورد اعتماد مردم باشند، برای دولت بسیار 
مهم است و دولت چهاردهم نیز تلاش می کند که هرگونه 

رویکرد غیرقانونی و غیرحرفه ای بانک ها را حذف کند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: »وفاق ملی« شعاری بود 
که مسعود پزشکیان در قامت رئیس جمهور آن را تحت 
ح کرد که در نوع خود برای اولین  عنوان شعار دولت مطر
کم  بار بود که چنین مفهومی به عنوان شعار و سیاست حا
ح می شد و از این جهت قابل توجه می نمود.  بر دولت طر
چرا که تا پیش از این مفاهیمی همچون وفاق ملی، وحدت، 
انسجام و... صرفا دانش واژه هایی بودند که از آنها صرفا در 
قالب کلامی و نظر استفاده می شد اما اینکه پزشکیان امروز 
وفاق ملی را از ساحت نظری به عرصه عملی آورده بسیار امر 
مطلوب و قابل توجهی است. با این حال یک پرسش مهم 
در این میان وجود دارد که پاسخ به آن می تواند علت برخی 
رویکردها؛ عملکردها و نوع مواجهه های امروزی با دولت را 
کیدات بسیار رئیس جمهور  مشخص کند. اینکه با وجود تا
پزشکیان بر نگاه وفاق گونه به همه مسائل و ساری و جاری 
شئون دولت و عملکردها تا وفاق ملی  بودن این نگاه بر همه َ
تا چه میزان توانسته تاثیرات خاص خود را داشته باشد و در 
جامعه و میان قوا موثر واقع شود؟ واقعیت امر بر آن است 
که پس از گذشت قریب به ۹ ماه از دولت پزشکیان این ففط 
دولت بوده که در تمامی اقدامات و رویکردهای خود وفاق 
ملی را پیاده کرده اما در طرف مقابل سایر قوا و دستگاه ها 
حداقل در حد و اندازه های دولت وفاق را در دستور کار 
خود قرار نداده اند و بعضا حتی نگرش های خاص خود را در 
مواجهه با دولت در دستور کار قرار دادند. به عنوان مثال نوع 
مواجهه مجلس نشینان در قامت قوه مقننه با دولت نه بر 
پایه وفاق و همدلی با دولت که بیشتر بر اساس رویکردهای 
سیاسی، تسویه حساب جویانه و همچنین تقابلی بنا شده 
است. کافی است تا نوع نگاه مجلسی ها به اقدامات دولت و 
وزرا را از نظر بگذرانیم تا مشخص شود این مجلس تا چه حد 
وفاق را باور دارد و قصدش کمک و یاری رساندن به دولت 
است. استیضاح وزیر اقتصاد دولت آن هم در شرایط جنگ 
اقتصادی نشان داد که بخشی از مجلسی ها به دنبال کمک 
به دولت نیستند و تمام تلاش خود را برای زمینگیرکردن 
دولت به کار گرفته اند. چه اینکه این رویه در قبال وزرای راه 
و شهرسازی و نیرو نیز در حال طراحی و پیاده شدن است. 
واقعیت امر بر آن است که مجلسی ها از وفاق ملی صرفا به 
گفتاردرمانی در خصوص آن بسنده کرده اند و از آنجایی که 
به طور قطعی آن را قبول نداشته و بر نمی تابند صرفا در گفتار 
از وفاق ملی می گویند؛ اما در عمل وفاق را کناری گذاشته 
و اهداف و منویات خود را دنبال می کنند. هر چند که در 
چنین شرایطی دستگاه قضایی بسیار بهتر و بیشتر نسبت 
به مجلس وفاق را در حوزه اجرا و عمل خود به منصه ظهور 
گذاشته است. حال به نظر می رسد که پس از قریب به ۹ ماه 

دولت پزشکیان به یک جمع بندی از وفاق ملی میان قوا و 
دستگاه های مختلف رسیده است که تا چه میزان می تواند 
به این شعار و تحقق عملی آن خوشبین باشد. هر چند که به 
گوه بسیاری از کارشناسان و تحلیلگران وفاق ملی صرفا نباید 

در میان قوا و دستگاه های مختلف معنی شود. 

   وفاق ملی و جامعه
بسیاری معتقدند که وفاق ملی ابتدا باید در سطح جامعه 
ح می شد و سپس در سطح سران و قوا. به عبارت دیگر  مطر
کمیت و جامعه نیز نگریست و  باید به وفاق ملی از دریچه حا
این مساله را از نگاه جامعه بررسی کرد تا مشخص شود چه 
نیازهایی در جامعه وجود دارد که تحقق آنها موجبات ایجاد 
بهتر و بیشتر وفاق ملی را میسر خواهد نمود. آنچه مسلم 
است هر اندازه گپ و شکاف موجود میان جامعه و دولت به 
معنای عام کلمه کمتر شود و مردم بیش از گذشته از اقدمات 
کمیت حمایت کنند آن زمان خواهد بود که وفاق  دولت و حا

واقعی میان جامعه و مسئولان تحقق خواهد یافت. 

   اهمیت همراهی قوا 
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص میزان تحقق 
شعار وفاق ملی اظهار داشت: وفاق ملی خیلی خوب است و 
باید از آن استقبال کرد. یعنی همه باید در جهت تلاش برای 
حل مسائل ملی و کلان کشور حرکت کنند نه حزب گروه. 

حسین کاشفی به »آرمان ملی« گفت: باید قبول کنیم این 
کارآمدی هایی که در زمینه های مختلف وجود دارد باید  نا
به نحوی حل و فصل شود. وفاق ملی این است که همه 
به عرصه های جاری وارد شوند و واقعا کمک کنند و از همه 
ظرفیت هایی که عمدتا ظرفیت نیروی انسانی و دارای تجربه 
و دانش اند استفاده شود. وی ادامه داد: البته خود این 
گر اتفاق بیفتد ولی آن  مساله مسئله خیلی خوبی است که ا
چیزی که مدنظر بوده و هست هنوز اتفاق نیفتاده یعنی از 
نحوه نگرش به وفاق ملی و انتصاب افرادی که قرار می گیرند 
توجه ویژه و لازم صورت گیرد. وی افزود: البته در این بین باید 
به این نکته نیز اشاره کرد که باید افراد توانمندی نیز برای 
این مهم انتخب و برگزیده شوند تا بتوانند از عهده کارها به 
خوبی برآیند. کاشفی بیان کرد: مشکلات که یک شبه به وجود 
نیامده و حاصل اتفاقاتی است که طی سال های مختلف رخ 
داده است و نباید مشکلات شرایط حاضر کشور را صرفا به 
این دولت تقلیل داد. وی در خصوص برخی کارشکنی ها در 
بحث وفاق ملی از سوی مجلس بیان کرد: موقعی که همراهی 
نباشد و بسترهای لازم وجود نداشته باشد معلوم است که 
کاری از پیش نمی رود و واقعا مجلس باید با دولت همراهی 
گر شخص یا جریانی در مجلس به جای منافع ملی و  کند. ا
حرکت بر مبنای وفاق ملی به دنبال حرکت های جناحی برود 
دیگر چیزی از نگاه وفاقی بین قوا باقی نمی ماند و گفتن از 

وفاق ملی فقط در لفظ و بیان است و عملی در آن نیست. 
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گــــزارش

ذره بین

»آرمان ملی« از وفاق ملی و تاثیر گذاری آن در کشور گزارش می دهد

از جدیت دولت تا تعارفات سایر قوا
کنون محقق نشده است    حسین کاشفی در گفت وگو با »آرمان ملی« آنچه از وفاق ملی مدنظر بوده تا

آرمان ملی- گروه سیاسی؛ دونالد ترامپ، 
روزگذشته در پی یک سفر از پیش تعیین شده 
وارد پایتخت عربستان شد تا خلیج فارس را 
برای اولین سفرش بعد از پیروزی در انتخابات 
ریاست جمهوری انتخاب کرده باشد. ترامپ 
به  خود  مسافرتی  تور  این  در  است  قرار 
کشورهای دیگری چون امارات و قطر هم 
سفر کند. او قصد دارد قراردادی به ارزش یک 
تریلیون دلار با سعودی ها به امضا برساند تا در 
ادامه این دو کشور وارد فاز جدیدی از تبادلات 
اقتصادی شوند که شاید در دنیا کم سابقه 
باشد. از این رو باید به روابط تهران و واشنگتن 
هم اشاره کنیم که به نظر بسیاری از تحلیلگران 
حوزه خاورمیانه معتقدند این حضور به روند 
کرات فی مابین بی ارتباط نیست. این در  مذا
حالی است موضوعات دیگری همانند امنیت 
همکاری های  و  دفاع  انرژی،  منطقه ای، 
اقتصادی در صدر برنامه های دیدارهای 
ترامپ با سران عربستان و کشورهای حوزه 
خلیج فارس قرار دارد و کاخ سفید نشان داده 
که باتوجه به تحولات پرشتاب بین المللی در 
تلاش برای تقویت همکاری های راهبردی 
خود با شرکایش در منطقه است. در ادامه 
این گزارش به دیگر ابعاد سفر رئیس جمهور 

جنجالی آمریکا خواهیم پرداخت. 

   مقاصد اقتصادی سفر ترامپ
سفر  شده،  منتشر  گزارش های  مطابق 
و  اقتصادی  مشارکت  بر  عمدتا  ترامپ 
موضوعات منطقه ای متمرکز خواهد بود. بنابر 
گفته مقام های دو طرف سرمایه گذاری سودآور 
در زمینه هایی مثل تسلیحات، پروژه های 
نیز در زمینه  هوش مصنوعی در  و  عظیم 
به دنبال  ترامپ  کار است. دونالد  دستور 
تضمین سرمایه گذاری هزار میلیارد دلاری 
عربستان سعودی در شرکت های آمریکایی 
است؛ بنابر توافق اولیه، ولیعهد سعودی 
پیش تر معادل ۶۰۰ میلیارد دلار تعهد داده 
بود. سه کشوری که در برنامه سفر ترامپ قرار 
دارند مقاصدی هستند که سازمان ترامپ، که 
توسط دو پسر ترامپ اداره می شود، در حال 
ک و مستغلات  توسعه پروژه های بزرگ املا

ج بلند در  است. این پروژه ها شامل یک بر
جده، یک هتل لوکس در دبی و یک زمین 

گلف و مجتمع ویلایی در قطر می شود. 

   صلح در خاورمیانه
که  است  آن  از  کی  حا شنیده ها  برخی 
سفر  این  در  آمریکا  رئیس جمهوری 
برنامه هایی برای پایان دادن به  جنگ غزه 
ارائه خواهد داد. رفتارهای کاخ سفید در 
این چارچوب می تواند شامل تشکیل دولت 
موقت و ترتیبات امنیتی جدید برای غزه 
پس از جنگ باشد و زمینه ساز ازسرگیری 
کرات عادی سازی شود. رئیس جمهور  مذا
ایالات متحده روز پنج شنبه با وزیر راهبردی 
اسراییل، دیدار محرمانه ای داشت تا درباره 
ایران  با  کرات هسته ای  جنگ غزه و مذا
کره با ایران  گفت وگو کند. با توجه به  روند مذا
و قراردادهای هنگفت در خاورمیانه به نظر 

باید در انتظار پایان جنگ غزه باشیم. 

   پشت پرده حضور در خاورمیانه
تحلیل گران با اشاره به جنگ تجاری بزرگ 
صحنه  پشت  معتقدند  پکن  و  واشنگتن 
حضور ترامپ در ریاض، تلاش حساب  شده 
آمریکا برای بازتعریف نفوذ اقتصادی خود 

در خاورمیانه است که چین در آن به طور 
کرده  پیوسته جای پای خود را مستحکم 
است و نه تنها عربستان بلکه با ایران و دیگر 
کشورهای منطقه قراردادهای بلندمدتی 
دارد. دونالد ترامپ در دوره اول خود نیز 
اولین سفر خارجی اش را به ریاض انجام داد و 
آنجا توافق سرمایه گذاری۳۵۰ میلیارد دلاری 
را ارائه داد. انتظار می رود عربستان سعودی 
و متحدانش در خلیج فارس از آقای ترامپ 
بخواهند مقررات سخت گیرانه سرمایه گذاری 
خارجی در آمریکا را کاهش دهد، به ویژه در 
بخش هایی که جزو »زیرساخت های حیاتی 

ملی« آمریکا محسوب می شوند. 

   سفر عراقچی به عربستان
فیصل بن فرحان، وزیر خارجه عربستان 
سعودی روز شنبه در جده میزبان عباس 
عراقچی، وزیر خارجه ایران بود تا پیش از 
حضور ترامپ در این کشور از همسایه خود 
میزبانی کند. در همان روز وزیر خارجه ایران 
با هدف دیدار دوجانبه با همتای قطری 
خود و همچنین شرکت در چهارمین دور 
عنوان  با  عربی«  ایرانی-  گفت وگوهای  «
»روابط قوی  منافع مشترک« وارد دوحه، 
پایتخت قطر شد. همچنین او روزگذشته 

در چارچوب رایزنی های مستمر ایران با 
همسایه ها به امارات سفر کرد و با مقام های 
عالیرتبه این کشور در مورد روابط دوجانبه 
و تحولات منطقه ای و بین المللی گفت و گو 

انجام داد. 

   دوستی عربستان و آمریکا 
که  آمریکا  رئیس جمهور  ترامپ،  دونالد 
کرده، در قصر  سه شنبه به عربستان سفر 
»الیمامه« شهر ریاض با محمد بن سلمان 
ولیعهد عربستان دیدار کرد. ترامپ در این 
دیدار بن سلمان را دوست خود خواند و 
گفت: »عربستان و آمریکا دو کشور دوست 
یکدیگر هستند. اول اینکه، من از دیدار با 
شما لذت می برم و ما همدیگر را خیلی خوب 
می شناسیم و واقعا معتقدم که خیلی همدیگر 
را دوست داریم. دوم اینکه، ایالات متحده 
سرمایه گذاری و مشاغل فوق العاده ای در 
کشور بزرگ شما به دست آورده است و ما به 
خدمت رسانی بسیار خوب به کشور بزرگ شما 

ادامه خواهیم داد«.

   سفری بدون خبرنگار
انجمن خبرنگاران کاخ سفید تصمیمات 
حضور  عدم  جهت  در  نهاد  این  اخیر 
خبرنگاران خبرگزاری ها در هواپیمای ویژه 
کرد.  محکوم  را  آمریکا  جمهوری  ریاست 
که ویژه نمایندگی خبرنگاران  این انجمن 
کاخ سفید و ریاست  پوشش دهنده اخبار 
جمهوری در ایالات متحده است در بیانیه ای 
کرد:  از تصمیم اخیر دولت »دونالد  اعلام 
ترامپ«، به منظور ممنوع ساختن حضور 
هواپیمای  در  خبرگزاری ها  خبرنگاران 
ویژه ریاست جمهوری در زمان سفر این 
رئیس جمهور ایالات متحده به حوزه غرب 
آسیا را ناخرسند و به آن معترض است. اواخر 
کاخ سفید در ادامه سرکوب  فروردین ماه 
خبرنگاران  حضور  که  کرد  اعلام  رسانه ها 
خبرگزاری ها شامل خبرگزاری های رویترز و 
بلومبرگ را در تیم خبری مجاز به پوشش 
همزمان اخبار مربوط به ترامپ و کاخ سفید 

حذف کرده است. 

»آرمان ملی« آخرین تحولات خاورمیانه را بررسی می کند

ترامپ در خلیج فارس به دنبال عراقچی

چالش های حجاب و مشکلات پیش رو
لایحه جدید حجاب اصل 
هشتادوپنجی خواهد شد؟

»در خصوص موضوع عفاف و حجاب لایحه 
جدید نوشته خواهد شد و در حال انجام است«. 
این بخشی از اظهارات اخیر فاطمه مهاجرانی، 
سخنگوی دولت چهاردهم درباره قانون عفاف و 
حجاب است. قانونی که قرار بود در آذرماه سال 
گذشته توسط محمدباقر قالیباف به مسعود 
پزشکیان ابلاغ شود اما توسط شورای عالی 
امنیت ملی متوقف شد. قانون عفاف و حجاب، 
مسیر پرپیچ و خمی را برای تبدیل شدن به قانون 
طی کرد. این لایحه که ابتدا توسط قوه قضائیه 
در ۹ ماده تدوین و تنظیم شده بود، در دولت 
سیزدهم به ۱۵ ماده تبدیل شد و اما پس از ارسال 
آن به مجلس یازدهم و بررسی این لایحه جنجالی 
به صورت اصل هشتادوپنجی و پشت درهای 
گر  بسته، به ۷۴ ماده تبدیل شد. در این میان، ا
چه بهارستانی ها مسیر سختی را برای به دست 
آوردن تایید شورای نگهبان طی کردند اما پس 
از انتشار متن کامل این قانون و جریمه های 
سنگین تعیین شده، اجرای آن با مخالفت های 

گسترده ای روبه رو شد. 
   از اصرار تا انکار

هر چند از همان روزهای ابتدایی که متن 
و  عفاف  قانون  حامیان  شد،  منتشر  قانون 
حجاب بر ابلاغ آن اصرار داشتند، اما دولتمردان 
چهاردهم و به خصوص شخص مسعود پزشکیان 
داشتند.  کید  تا قانون  این  اجرای  عدم  بر 
رئیس جمهوری که بارها از برخورد سلیقه ای با 
مردم انتقاد کرده، در همان زمان در گفت وگوی 
مستقیم تلویزیونی با مردم که از صداوسیما هم 
پخش می شد، صریحا از ابهامات قانون عفاف 
کید کرده بود: »در این رابطه  و حجاب گفته و تا
خیلی بحث داریم. می خواستند اوایلی که ما 
آمدیم اجرا کنند. از نظر اجرایی خیلی ابهام دارد 
می خواهیم یک چیزی را درست کنیم، ممکن 
است با مداخله بدتر شود. قرار است گفت وگو 
کنیم تا هم اصول و ارزش خودمان را داشته 
که وفاق و همدلی  کاری نکنیم  باشیم و هم 
جامعه را بهم بزنیم. از نظر من که باید اجرا کنم 
خیلی از مسائل در این قانون جای سؤال دارد. 
کار را بکنند،  که می خواهند این  کسانی  باید 
مهارت و توانمندی برای اجرا داشته باشند من 
این بستر را در سیستم اجرایی کشور نمی بینم. 
باید گفت وگو کنیم«، اما حامیان قانون عفاف 
و حجاب این موضوع را تاب نیاوردند و مخالف 
توقف ابلاغ قانون توسط شورای عالی امنیت 
ملی بودند، با راه انداختن تجمعات کفن پوشان 
و تهدید مسئولان عالی نظام، ایجاد اتاق توبه و 
تحصن های چندماه مقابل ساختمان هرمی 
شکل خیابان بهارستان، تلاش کردند تا با ایجاد 
فشار، به روند اجرای این قانون کمک کنند اما هر 

بار به دربسته خوردند. 
    تدوین لایحه جدید 

در این میان، دولتمردان چهاردهم بارها 
از تنظیم یک لایحه جدید درباره حجاب خبر 
کنون چندین بار از  دادند. اطلاع رسانی که تا به ا
سوی دولتی ها انجام شده اما جزئیات بیشتری 
درباره لایحه مدنظر آنان ارائه نشده است. با این 
حال، برخی از کارشناسان بر این باور هستند که 
گر دولت پیش از تصویب قانون عفاف حجاب،  ا
یک لایحه اصلاحی را به مجلس می فرستاد، 
حامیان  و  تندروها  با  را  کمتری  چالش های 
قانون داشت. اما دولت چهاردهم برای ارسال 
یک لایحه اصلاحی جدید درباره حجاب چه 
اقدامی باید کند؟ در این میان، حسنعلی اخلاقی 
امیری، نماینده مشهد، درباره لایحه دولت برای 
حجاب بیان کرد: »با توجه به اینکه از محتوای 
دقیق لایحه حجاب اطلاع ندارم، نمی توانم درباره 
آن قضاوتی داشته باشم اما دولت در چارچوب 
حقوق قانونی خود، لوایحی را که احساس می کند 
می تواند به بهبود اداره کشور و مسائل اجتماعی 
کمک کند، به مجلس ارائه می دهد. این لوایح 
کمیسیون های مرتبط ارجاع  پس از ارائه، به 
می شوند و بررسی آنها آغاز می شود.« وی افزود: 
گر این لایحه به عنوان اصلاحیه ای بر قانونی  اما ا
که پیش تر تصویب و به تأیید شورای نگهبان 
رسیده باشد مطرح شود، باید یک فرایند قانونی 
گر لایحه ای مستقل و  شش ماهه را طی کند. اما ا
جدید است، از نظر آیین نامه ی مجلس منعی 
کند. این نماینده  که به مجلس ارسال  ندارد 
مشهد درباره بررسی لایحه احتمالی به صورت 
اصل هشتاد و پنجی هم گفت: اینطور نیست که 
همه لوایح به صورت اصل هشتاد و پنجی بررسی 
گر به صورت آزمایشی مطرح شود و برای  شوند. ا
آنکه فرآیند زمان بر نشود، این پیشنهاد را هیأت 
رئیسه به صحن داده و درصورت رأی آوردن، بر 
اساس اصل هشتادوپنجی بررسی خواهد شد. 
گاهی برای تسریع روند بررسی، لایحه به صورت 
ح می شود که فرآیند تصویب آن  آزمایشی مطر
کوتاه تر است. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود، گریزی موضوع پیامک های حجاب زد و 
گفت: »درباره متولی آن از بخش اجرا باید بپرسید. 
این پیامک ها نیاز به قانون گذاری جدید ندارند و 
بر اساس همان قوانین موجود است. همان طور 
که در مورد جرایم رانندگی ابتدا پیامک هشدار 
ارسال می شود، در اینجا نیز تذکرات بر اساس 
قوانین قبلی صورت می گیرد. اینکه منبع ارسال 
این پیامک ها کجا هستند، اهمیت ندارد و منشأ 
قانونی دارد.« بر همین اساس با توجه به آنکه 
جزئیاتی درباره لایحه مدنظر دولت در دسترس 
نیست، باید صبر کرد و دید آیا دولت می خواهد 
یک لایحه جدید را به بهارستان بفرستد یا لایحه 
اصلاحی مدنظر منوط به اجرای قانون فعلی 

عفاف و حجاب خواهد بود. 


